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De vaste Commissie voor economische zaken1, belast met het voorbe–
reidend onderzoek van dit wetsvoorstel, heeft de eer van haar voorlopige
bevindingen als volgt verslag uit te brengen.

1. Inleiding

De leden van de CDA-fractie hadden met belangstelling kennis
genomen van de inhoud van de voorgestelde wetswijziging. Op zich
konden zij instemmen met de wens van de minister het criterium op
grond waarvan in de prijsvorming kan worden ingegrepen restrictiever te
formuleren dan nu in de wet is opgenomen. Een en ander tegen de
achtergrond van de praktische hantering van de Prijzenwet in de loop van
de jaren zeventig en het begin van de jaren tachtig, die te uitbundig is
geweest.

Het was de leden van de CDA-fractie opgevallen dat de minister van
Economische Zaken reeds in de toelichting op de begroting van zijn
departement voor het jaar 1987 (TK 19 700, XIII, nr. 2, blz. 35)
aankondigt het ingrijpen op grond van de Prijzenwet te willen terug–
dringen, dat hij een jaar later (TK 20 200, XIII, nr. 2, blz. 34) stelt te
denken aan een aanpak als bij de Wet op de loonvorming en dat het
VNO in zijn blad Onderneming van 31 januari 1986 reeds de exacte
formulering heeft opgenomen van het criterium dat nu wordt voorge–
steld. Waarom, zo vroegen deze leden, heeft het dan tot 20 april 1989
geduurd voordat er een adviesaanvraag aan de SER uitging, werd de
SER slechts vijf maanden gegund voor het uitbrengen van het advies en
heeft het na het uitbrengen van dat advies 2Y<> jaar geduurd voordat een
wetsvoorstel de Kamer bereikt.

De leden van de fractie van de PvdA hadden met instemming kennis
genomen van het wetsvoorstel. Zij stemden vooral in met het karakter
van het ingrijpingscriterium, toegespitst op het ultimum remedium.

Het verheugde de leden van de fractie van de VVD dat het voornemen
voor een voorstel tot wijziging van de Prijzenwet, zoals in Kamerstuk
22 300 XIII, nr. 3 is aangekondigd, thans is uitgevoerd. Deze leden
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konden zich vinden in de constatering dat het prijsmechanisme in de
Nederlandse economie voor afstemming zorgt tussen de voorkeuren van
de economische subjecten en de technische en commerciële mogelijk–
heden van producenten en handelaren. Tevens konden de leden van de
VVD-fractie instemmen met de constatering dat een terughoudende
opstelling van de overheid ten aanzien van loon– en prijsvorming
wenselijk is.

De leden van de fractie van de VVD signaleerden dat het voorgestelde
ingrijpingscriterium nagenoeg analoog is aan het reeds bestaande ingrij–
pingscriterium zoals geformuleerd in de Wet op de loonvorming. De
hierdoor bereikte uniformering werd door de leden met instemming
ontvangen.

De leden van de fractie van D66 hadden met belangstelling kennis
genomen van het wetsvoorstel voor de wijziging van de Prijzenwet. Zij
hadden over dit wetsvoorstel een aantal vragen en opmerkingen.

Allereerst vroegen de leden van de fractie van D66 of uit de heden–
daagse economische literatuur inderdaad blijkt dat maximumprijsvoor–
schriften een nuttig instrument zijn om versnellende inflatie te beteu–
gelen. Verder vroegen de leden van de fractie van D66 zich af wie
verantwoordelijk is voor de verliezen die ontstaan, indien door een
maximumprijsstelling een ondernemer wordt geconfronteerd met een
verkoopprijs die de kosten niet dekt. Frustreert in zo'n geval een
maximumprijsstelling niet een goede marktwerking? Zou in dit kader de
Prijzenwet niet alleen gebruikt moeten worden indien sprake is van
duidelijk aanwijsbare speculatie?

De leden van de fractie van D66 wilden voorts graag vernemen over
welk wettelijk instrumentarium andere EG-landen beschikken indien
sprake is van versnellende inflatie. Zijn er EG-landen waar niet de wette–
lijke mogelijkheid bestaat om via maximumprijsvoorschriften de inflatie
te beteugelen?

Deze leden konden ermee instemmen dat de mogelijkheden om
gebruik te maken van de Prijzenwet verder worden beperkt, maar zij
waren niet geheel overtuigd van het nut van de Prijzenwet als instrument
ter beteugeling van versnellende inflatie.

De leden van de fractie van Groen Links hadden met belangstelling
kennis genomen van het voorstel tot wijziging van de Prijzenwet, dat
beoogt het ingrijpingscriterium aan te scherpen.

Ook de leden van de GPV-fractie hadden met belangstelling kennis
genomen van het onderhavige wetsvoorstel. Zij konden zich voorstellen
dat door het feitelijk gebruik van de Prijzenwet het ultimum remedium–
karakter van deze wet enigzins is verwaterd, en dat uitvoering van deze
wet de nodige administratieve lasten met zich meebrengt. De Europese
interne markt zal bovendien de feitelijke effectiviteit van een nationaal
prijsbeleid verminderen. Op grond van deze overwegingen konden de
leden van de GPV-fractie zich voorstellen dat aanscherping van het
ingrijpingscriterium van de Prijzenwet een verbetering zou kunnen zijn.

2. Gebruik Prijzenwet

De leden van de CDA-fractie stelden vast dat de Prijzenwet is bedoeld
als instrument van macro-economische politiek, als onderdeel van het
conjunctuurbeleid teneinde de inflatie te kunnen bestrijden in een fase
van hoogconjunctuur. Zij moesten vaststellen dat door de voorgestelde
aanscherping van het criterium waarop kan worden ingegrepen in de
prijsvorming, de mogelijkheid om conjunctuurbeleid te voeren ernstig
wordt teruggedrongen. Inflatiebestrijding in een fase van hoogcon–
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junctuur kan immers volgens het wetsvoorstel nog slechts plaatsvinden
in zich plotseling voordoende noodsituaties, veroorzaakt door schoksge–
wijze optredende factoren. De leden van de CDA-fractie vroegen zich af
of een accelererende inflatie ook buiten dergelijke noodsituaties geen
bestrijding verdient en of bij deze bestrijding het instrument van de
Prijzenwet kan worden gemist. Deze leden erkenden dat een effectief
prijsbeleid meer vraagt dan alleen een ingrijpen op grond van de
Prijzenwet. Een daarop afgestemd budgettair en monetair beleid is
waarschijnlijk zelfs van meer belang. Steeds is echter gewezen op de rol
van het prijsbeleid uit hoofde van de Prijzenwet als een eerste en tijde–
lijke verdedigingslinie tegen accelererende inflatie, die immers snel in
stelling kan worden gebracht, in afwachting van het veel trager op gang
komende budgettaire en/of monetaire beleid. Als de minister dit
symptoombestrijding noemt is dit naar de mening van de leden van de
CDA-fractie geen diskwalificatie van de Prijzenwet, omdat de wet ook
nadrukkelijk als zodanig is bedoeld en voor niets anders geschikt is. Dit is
een constatering die bijvoorbeeld in het advies van de SER inzake de
voorgestelde wetswijziging een en ander maal wordt gedaan, evenals
door de minister in de adviesaanvraag. De voorgestelde wetswijziging is
daarom fundamenteel, omdat zij de bedoeling van de wet wijzigt, in die
zin dat het conjunctuurbeleid een instrument verliest. Graag wensten
deze leden dat de minister uitgebreid op deze vraagstelling ingaat en
daarbij tevens zijn visie geeft op de rol van het conjunctuurbeleid.

De leden van de CDA-fractie constateerden vervolgens dat de minister
het prijsbeleid analoog behandelt aan het loonbeleid. Zij vroegen zich af
waarom deze nauwe koppeling moet worden gelegd. Is het juist dat
hierdoor op zijn minst de suggestie wordt gewekt dat een ingrijpen in de
prïjsvorming gepaard zal gaan met een loonmaatregel? Het prijsbeleid
dat gericht is op inflatiebestrijding zal zich vooral richten op de
bestrijding van een kosteninflatie. Voor het tegengaan van een beste–
dingsinflatie zljn andere instrumenten, met name liggend op het terrein
van het budgettaire beleid, meer geëigend. Houdt dit ook in dat wat
betreft het te voeren conjunctuurbeleid de inflatiebestrijding moet
worden verengd tot de bestrijding van de looninflatie, zo vroegen deze
leden. Een ander argument om niet een al te vanzelfsprekende koppeling
tussen prijsbeleid en loonbeleid te leggen wordt aangedragen door een
minderheid van de SER, die wijst op het fundamentele verschil in prijs–
vorming op de arbeidsmarkt en op de markt voor goederen en diensten.
Graag zagen deze leden dat de minister een grondige beschouwing geeft
over de relatie tussen het loon– en het prijsbeleid.

Het was de leden van de CDA-fractie opgevallen dat in het
wetsvoorstel wordt gewezen op de mogelijkheid een effectief prijsbeleid
te voeren via centraal overleg met de sociale partners. Daarbij wordt
verwezen naar de ervaringen uit de jaren zestig. Deze leden vroegen zich
af of dit wel zo'n gelukkig voorbeeld is. Immers in de jaren zestig is de
vrijwillige naleving van de prijsgedragsregels in de praktijk stuk gelopen
doordat ondernemers tegen de afspraken in afweken van deze regels.
Daarop is door het kabinet ingegrepen door middel van een prijzenbe–
schikking krachtens de Prijzenwet. Waarop, zo vroegen deze leden, stoelt
het vertrouwen van de regering dat een centraal overleg met sociale
partners kan uitmonden in afspraken over een gewenste prijsontwik–
keling, dat deze afspraken ook prompt worden nagekomen en dat de
regering als stok achter de deur niet langer over de bevoegdheid om
direct in de prijzen in te grijpen behoeft te beschikken, tenzij er zich een
noodsituatie voordoet. Welke verandering heeft sedert de jaren zestig
plaatsgevonden in het overlegklimaat in ons land dat het centraal overleg
met sociale partners wordt aangeprezen als een effectief beleidsin–
strument?
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De leden van de VVD-fractie onderstreepten de conclusie dat de
huidige formulering van het ingrijpingscriterium niet voldoende duidelijk
meer is en inmiddels door de praktijk is achterhaald. De ruime interpreta–
tiemogelijkheden scheppen onzekerheden voor producent, handelaar en
consument. Deze leden konden zich vinden in de eis van goede
wetgeving, dat wettelijke bepalingen zo strak mogelijk de reikwijdte van
de bevoegdheden van een minister zouden moeten aangeven.

De factoren die tezamen de motivatie vormen tot wijziging van het
criterium achtten deze leden voldoende onderbouwd. Vooral het aspect
dat het ultimum remedium-karakter van de Prijzenwet uitgehold wordt
door de lange duur en de veelheid van sectoren waarvoor allerlei prijsre–
gelingen gelden, werd als motivering juist bevonden. Tevens heeft het
argument dat een onduidelijke vermenging kan plaatsvinden van prijs– en
mededingingsbeleid veel waarheidskracht, meenden deze leden.

De leden van de fractie van D66 vroegen zich vervolgens af welke
goederen eventueel zouden kunnnen vallen onder een maximumprijs–
stelling. Zij vroegen dit gezien het feit dat prijsmaatregelen al gauw in
strijd zijn met het EEG-verdrag en dat dus feitelijk prijsmaatregelen
alleen betrekking mogen hebben op goederen en diensten die niet
makkelijk internationaal verhandelbaar zijn. Verder waren deze leden van
mening dat het uitgangspunt, dat ook prijsstijgingen van produkten van
buitenlandse oorsprong mogen worden doorberekend en het
uitgangspunt, dat alleen ingegrepen mag worden ingeval prijsverho–
gingen van specifieke goederen en diensten die een versnellende inflatie
tot gevolg hebben, ervoor zorgen dat het aantal produkten dat in
aanmerking kan komen voor een prijsmaatregel tot bijna nihil wordt
gereduceerd.

3. SER-advies

De leden van de CDA-fractie vonden dat de minister slechts summier
ingaat op de verhouding tussen de Prijzenwet en de Wet economische
mededinging (WEM). Zij wezen in dit verband op de paragraaf over deze
relatie in het advies van de SER. Graag zouden zij van de minister een
nadere uiteenzetting over de relatie met de WEM krijgen. In het kader
van de inflatiebestrijding is het ingrijpen in afzonderlijke prijzen minder
effectief en dient het beleid gericht te zijn op het algemene prijsniveau.
Excessieve prijsverhogingen in sectoren zouden moeten worden
bestreden via het mededingingsbeleid. Betekent dit dat de minister van
plan is op grond van de WEM in gevallen van excessieve prijsstijgingen
in sectoren specifieke prijsmaatregelen te treffen, zo vroegen deze leden.

De leden van de VVD-fractie onderschreven het SER-advies over de
relatie prijs– en mededingingsbeleid. De Prijzenwet kan uitsluitend als
wettelijke basis dienen voor een (algemeen) prijsbeleid gericht op de
bestrijding van de inflatie en los van het mededingingsbeleid. De leden
van de fractie van de VVD onderschreven dat in buitengewone omstan–
digheden prijsingrepen op basis van de Prijzennoodwet genomen kunnen
worden, ook als er geen sprake is van inflatie. Deze leden vroegen zich af
wat de toekomst is van deze Prijzennoodwet. Niet duidelijk was hen of de
minister het SER-advies ook inzake de Prijzennoodwet wilde gaan volgen.

In beginsel konden de leden van de fractie van Groen Links instemmen
met de gedachte het ingrijpingscriterium te verscherpen. Wel vroegen zij
zich af waarom de regering gekozen heeft voor de meest scherpe variant
uit het SER-advies. Blijkbaar conludeert zij dat de Prijzenwet uitsluitend
toegepast mag worden als (een van de) instrument(en) van inflatiebe–
strijding en dat een goede marktwerking bevordert dient te worden door
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een adequaat mededingingsbeleid. Deze leden vonden de onderbouwing
van deze conclusie nog niet volledig overtuigend, mede omdat zij
twijfelden aan de effectiviteit en adequaatheid van het figerende
mededingingsbeleid in Nederland. Zij zouden graag zien dat het Neder–
landse mededingingsbeleid versterkt wordt, zowel als het gaat om de
regelgeving zelf als om de controle op de naleving daarvan, alvorens
besloten wordt een (slapend) instrument, als vervat in de Prijzenwet,
definitief tot het verleden te laten behoren. Kan de regering deze twijfels
alsnog uit de weg nemen? Voorts vroegen deze leden of de minister nog
eens op een rij wilde zetten welke initiatieven zijn ondernomen en nog
zullen worden ondernomen om het Nederlandse mededingingsbeleid
verder te versterken.

De leden van de GPV-fractie hadden op pag. 3 van de memorie van
toelichting gelezen dat de effectiviteit van het gevoerde beleid op grond
van de Prijzenwet nooit was aangetoond. Zij betwijfelden dit. Is het juist
dat de prijzenregelingen geen effect hebben gehad op het bestrijden van
de inflatie? Kan dit worden aangetoond?

4. Ingrijpingscriterium

De leden van de PvdA-fractie constateerden dat met het nieuwe ingrij–
pingscriterium de prijsontwikkeling in specifieke sectoren geen grond
voor ingrijpen meer is. Welke instrumenten denkt de regering toe te
passen bij prijsstijgingen die het gevolg zijn van een onevenredige markt–
kracht in een bepaalde sector? Biedt het in voorbereiding zijnde
mededingingsbeleid hiervoor voldoende mogelijkheden? Tevens vroegen
deze leden zich in dit verband af op welke wijze de regering vorm wil
geven aan een verdere uitwerking van de Wet economische
mededinging.

De leden van de VVD-fractie vroegen zich vervolgens af of onder
omstandigheden zoals in 1973/1974, waarin de Machtigingswet
inkomensvorming en bescherming werkgelegenheid tot stand kwam, de
Prijzenwet opnieuw aangevuld moet worden. Of moet de Prijzenwet dan
toch in een totaalpakket van maatregelen ter bestrijding van de inflatie
worden toegepast?

Deze leden konden zich vinden in een der doelen van de wetswijziging,
i.c. dat alleen nog algemene prijsmaatregelen en geen sector-specifieke
prijzenregelingen meer uitgevaardigd kunnen worden.

Inzake maatregelen op het gebied van monetair beleid is in het
wetsvoorstel een voorbehoud gemaakt: «voorzover EMU-afspraken dat
toelaten». De leden van de VVD-fractie vroegen hierover een nadere
uitleg. Welke EMU-afspraken werden bedoeld in het voorstel, en wat is
bovendien de kracht van deze voorwaarde? Zou er een scenario te
bedenken zijn dat EMU-afspraken de wijziging van de Prijzenwet kunnen
frustreren?

De leden van de fractie van D66 konden zich moeilijk voorstellen hoe
een beleidspakket om een halt toe te roepen aan versnellende inflatie
eruit zou komen te zien. De ontwikkelingen ten aanzien van de EMU
zullen er waarschijnlijk voor zorgen dat er op het gebied van de budget–
taire en monetaire politiek voor de Nederlandse regering weinig speel–
ruimte bestaat om nationaal versnellende inflatie te bestrijden. Is het na
de totstandkoming van de EMU in 1997 of 1999 überhaupt nog
denkbaar dat in lidstaten via een eigen beleidspakket een politiek ter
beteugeling van de inflatie kan worden gevoerd? Ook ten aanzien van het
maken van afspraken met de sociale partners lijken in de toekomst de
marges smaller te worden.
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Naast de kwestie rond het mededingingsbeleid hadden ook de leden
van de fractie van Groen Links graag gezien dat er in de memorie van
toelichting meer aandacht was besteed aan de vraag hoe de Prijzenwet
(in zijn nieuwe vorm) zich verhoudt tot het mededingingsbeleid van de
Europese Gemeenschap en de afspraken die in het EMU-verdrag zijn
vastgelegd. Acht de regering het überhaupt nog mogelijk en denkbaar
dat de Prijzenwet als instrument tot inflatiebestrijding wordt ingezet?
Wordt de inzet van een dergelijk instrument wel geaccepteerd door de
Ecofin-raad, die zich bijvoorbeeld uitspreekt over convergentiepro–
gramma's? Tot slot wilden de leden van de fractie van Groen Links weten
of de regering in staat is een scenario te schetsen waarin zij haar
toevlucht zou moeten nemen tot het inzetten van de Prijzenwet om een
escalerende inflatie tot stand te brengen. Acht de regering het bijvoor–
beeld denkbaar dat wanneer in de toekomst sprake zal zijn van nog
verdergaande BTW-verlagingen ter bestrijding van inflatie en deze niet
(of onvoldoende) door het bedrijfsleven worden doorgegeven in de vorm
van lagere produktprijzen, de Prijzenwet wordt ingezet om het doorgeven
van een dergelijke verlaging af te dwingen?

De leden van de GPV-fractie vroegen waarom in de formulering van
het ingrijpingscriterium wordt gesproken van een versnellende inflatie.
Welke betekenis moet worden gehecht aan het gebruik van het begrip
'versnellende'? Is het niet voldoende prijsmaatregelen in te stellen op
grond van 'van een zich plotseling voordoende noodsituatie van de
nationale economie veroorzaakt door een of meer schoksgewijs optre–
dende factoren'?

De leden van de GPV-fractie konden zich vinden in het feit dat de prijs–
maatregel niet op zichzelf mag staan, maar deel moet uitmaken van een
beleidspakket ter bestrijding van een versnellende inflatie. Zij vroegen
echter waarom dit expliciet in de wet moet worden vastgelegd. Kan dit
niet aan het oordeel van de regering worden overgelaten?

De leden van de GPV-fractie hadden verder begrip voor het feit dat in
de wet wordt vastgelegd dat de prijsmaatregelen op grond van deze wet
slechts beperkt verlengd mogen worden. Kan uitgelegd worden waarom
gekozen is voor de mogelijkheid van een eenmalige verlenging van een
half jaar?

5. Toezicht op de naleving

De leden van de VVD-fractie waren verheugd over het feit dat, in de
sfeer van opsporing en controle, de Prijzenwet wordt aangepast aan
meer moderne inzichten door het opnemen van toezichtsbepalingen. De
beperkingen die in het voorstel zijn opgenomen inzake de bevoegdheden
van de opsporingsambtenaren (artikel I, onder E) werden met
instemming ontvangen. Ook dat door het opnemen van de formulering in
het voorgestelde artikel 6 lid 1 over de redelijkerwijze te vervullen taak,
aan de rechtsbeginselen (te weten proportionaliteits– en subsidiariteits–
beginsel) recht wordt gedaan, kon de goedkeuring van de leden van de
VVD-fractie wegdragen.

Deze leden waren positief over het voorstel in die zin dat een richt–
snoer wordt gegeven voor de vaststelling wanneer een ambtenaar een
onrechtmatige daad pleegt, en wanneer niet.
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ARTIKELEN

Artikel I, onderdeel A

In de artikelsgewijze toelichting (artikel I, onderdeel A) wordt uitgelegd
waarom alleen de minister van Economische Zaken door de wet aange–
wezen wordt als bevoegd bewindspersoon. De leden van de VVD-fractie
vroegen zich af - zeker gezien de voorgestelde formulering van de
artikelen 2 lid 1 en 2b lid 4 - waarom niet gekozen is voor de aanwijzing
van een coördinerend minister, te meer daar de minister van Landbouw,
Natuurbeheer en Visserij de algemene maatregelen van bestuur op het
gebied van de prijsaanduiding van levensmiddelen mede zou moeten
ondertekenen, en de opsporïngsbevoegdheden uit deze wet mede aan
ambtenaren van de AID toegewezen worden.

Artikel I, onderdeel B

Over de aanwijzing van de SER als instantie aan welke mededeling
wordt gedaan omtrent het voornemen tot uitvaardiging van een prijs–
maatregel, werd door de leden van de VVD-fractie positief geoordeeld.
Wellicht dat door deze aanwijzing de wet een minder onoverzichtelijke
regeling krijgt.

Artikel I, onderdeel E

Vervolgens stelden de leden van de PvdA-fractie nog een vraag over
de formulering van de in artikel I, onder E, voorgestelde toezichtsbepa–
lingen. Is het niet juister wel te voorzien in de bevoegdheid van woningen
binnen te treden om ook aldaar vast te stellen dat er zich geen zakelijke
bescheiden bevinden ? Onderstrepen ervaringen van de Algemene
Inspectie Dienst niet deze werkwijze?

Artikel I, onderdeel K

Ten aanzien van het voornemen van de minister de Kamer niet langer
jaarlijks een verslag te doen toekomen over het gevoerde prijsbeleid om
de stroom stukken in de richting van de Kamer in te dammen vroegen de
leden van de CDA-fractie hoe groot deze stroom, in bladzijden gemeten,
in de praktijk van bijna dertig jaar Prijzenwet is geweest. Ook wilden zij
weten of de minister van mening is dat Kamerleden een reconstructie
van het gevoerde prijsbeleid net zo gemakkelijk kunnen maken zonder de
beschikking te hebben over de jaarverslagen.

Het werd door de leden van de VVD-fractie betreurd dat het artikel 14
geschrapt wordt. Optimale en volledige informatie zijn onontbeerlijk voor
de controlerende taak van de Kamerleden, zo werd opgemerkt. Toch
stemden de leden ermee in, daar zij het probleem van de stukkenstroom
richting het parlement aan den lijve elke dag ondervinden.

De voorzitter van de commissie,
Vos

De griffier van de commissie,
Janssen
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